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Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina č. 4/2022 

konaného dne 30. 11. 2022 

 
Přítomni: 

1. Jiří Uchytil 7. Jan Mácha 

2. Vladimír Slávka 8. Jan Zimmermann 

3. Vladimír Malec 9. Miroslav Dibelka 

4. Jiří Pykal (předseda) 10. Blanka Veletová 

5. Miloš Kučera 11. Jitka Merunková (tajemnice) 

6. Miroslav Jirků  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Lukáš Bezchleba 3. Jaroslav Poborský (místopředseda) 

2. Pavel Barták  

 
Hosté: 

1. Pavel Hájek (člen rady kraje) 4. Jiří Svoboda (LDO Přibyslav) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 5. Jiří Bartoš (OŽPZ) 

3. Jaroslav Michal (PROAGRO Radešínská Svratka, a.s.)  

 
Program: 

1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu; 

2. Řešení problematiky lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina; 

3. Plán činnosti komise na rok 2023; 

4. Diskuse a různé; 

5. Závěr. 

 
1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu 
J. Pykal, předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina, přivítal všechny přítomné  
a hosty a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise 
usnášeníschopná. Přednesl návrh programu jednání, který byl všemi přítomnými členy schválen. 
K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné připomínky a byl přítomnými členy 
schválen. 
 
 
2. Řešení problematiky lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jiří Bartoš předložil členům komise následné informace o řešení problematiky lesního 
hospodářství a myslivosti: 
Kůrovcová kalamita a opatření obecné povahy 
V Kraj Vysočina došlo od roku 2020 k poklesu intenzity kůrovcové kalamity. K jejímu rozšíření 
na Vysočinu došlo z dříve postižených oblastí a postupem času došlo k zasažení téměř celého 
území kraje. K nejméně postiženým částem patří nyní část území okresu Pelhřimov a Žďár nad 
Sázavou. Nejvíce se v loňském roce zalesňovalo opět v Kraji Vysočina (9 310 ha, tj. 22,9 % 
celkového zalesňování v ČR). Obrovský rozsah nově vzniklých holin s sebou přinesl nárůst cen 
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za služby při obnově lesa, vzrostly ceny sadebního materiálu, který je produkovaný v omezeném 
množství a sortimentech. V letošním roce proběhy v Kraji Vysočina dva rekognoskační lety, 
které jsou financovány Ministerstvem zemědělství. 
 
Ministerstvo zemědělství vydalo aktualizaci opatření obecné povahy, kterým bylo mimo jiné 
upraveno hospodaření v lesích v oblasti ochrany lesa a přenosu reprodukčního materiálu při 
zalesňování. Poslední aktualizací ze dne 3. 11. 2022 dochází od 1. 1. 2023 k výrazné změně 
zejména v oblasti přenosu reprodukčního materiálu. Od tohoto data musí vlastníci lesů plně 
reflektovat podmínky přenosu, tak jak vyplývá z platné legislativy. 
 
Na základě dotazu Vladimíra Slávky předložil Jiří Bartoš podrobné informace o situaci na území 
okresu Pelhřimov a Žďár nad Sázavou.  
 
Příspěvky na hospodaření v lesích z rozpočtu státu 
Jedním z nejdůležitějších programů podpory nestátních vlastníků lesů z národních zdrojů je 
nařízení vlády č. 30/2014 Sb. Poskytují se zejména na obnovu lesních porostů (přirozené 
zmlazení i výsadby), zajištění a výchovu lesních porostů, šetrné technologie pro hospodaření  
v lese aj. Od roku 2020 mohou podle tohoto dotačního titulu žádat o příspěvek i LČR, s.p. Této 
možnosti využily a staly pravidelnými žadateli. Od roku 2017 je obrovský nárůst žádostí. Např. 
v roce 2021 bylo administrováno žádostí za 383 mil. Kč a v I. pololetí 2022 žádostí  
za 543 mil. Kč. Narůstající počet žádostí znamená i velkou administrativní zátěž úředníků. 
 
Od roku 2019, byla spuštěna podle Zásad MZe podpora vlastníků lesa formou finančního 
příspěvku na zmírnění dopadů kůrovcové kalamity v lesích. Princip podpory spočíval v uhrazení 
rozdílu mezi limitním výnosem z prodeje jehličnatého dříví z nahodilých těžeb a reálnou 
hodnotou tohoto výnosu. Způsobilými žadateli byli státní i nestátní vlastníci lesů. Posledním 
rokem, za který bylo možné žádosti podávat, byl rok 2020. Za Vysočinu byla požadováno okolo 
4 mld. Kč, přiznaná částka 2 mld. Kč (nižší částka způsobena krácením sazby za metr kubický). 
 
Ministerstvo zemědělství zveřejnilo dne 3. 2. 2022 výzvu k podávání ohlášení a žádostí  
o finanční příspěvek na podporu adaptace lesních ekosystémů na klimatickou změnu vlastníkům 
nestátních lesů za období 2022 až 2026. Následně dne 12. 9. 2022 zveřejnilo platné znění 
tohoto opatření, a to po dodatku č. 1 ze dne 8. 9. 2022. Tímto dodatkem dochází ke změně 
podmínek, na základě kterých lze o tento příspěvek žádat. Podle informací z Ministerstva 
zemědělství má pro další rok dojít k dalším úpravám těchto pravidel, které s sebou přinesou 
výrazné změny. Na jejich detailu Ministerstvo zemědělství, společně s dalšími subjekty, pracuje. 
 
Pavel Hájek doplnil informace o finanční podpoře ze strany Kraje Vysočina. 
 
Členové komise diskutovali zejména o skladě lesů do budoucna, finančních prostředcích na 
následné likvidace drátěných oplocenek, o opatření obecné povahy ohledně termínu na 
odstranění a zpracování kůrovcových souší (problém s vlastníky např. žijícími mimo svůj 
majetek). 
 
Novela stavebního zákona a návrh vzniku tzv. lesodohledacích úřadů 
Novelou stavebního zákona dochází k zásadním změnám ve výkonu státní správy lesů všech 
stupňů, zejména na úrovni ORP a krajů. Dalším návrhem na změnu smíšeného modelu státní 
správy lesů je vznik tzv. lesodohledacích úřadů, tj. vznik samostatného úřadu státní správy pro 
státní správu lesů a myslivosti. 
 
Příspěvky do oblasti myslivosti 
Příspěvky na vybrané myslivecké činnosti jsou poskytovány podle Nařízení vlády č. 30/2014 Sb. 
Podacím místem je krajský úřad, který zároveň zajišťuje administraci těchto příspěvků. 
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Příspěvky jsou poskytovány jednak uživatelům honiteb, vlastníkům loveckých psů národních 
plemen na jejich chov a výcvik a vlastníkům loveckých dravců opět na jejich chov a výcvik. 
Vzhledem k rozšíření okruhu činností a celospolečenské situaci dochází k nárůstu počtu žádostí 
o tyto příspěvky. 
 
Pachové ohradníky  
Kraj Vysočina finančně podporuje ošetření kritických úseků silnic pachovými ohradníky. S touto 
aktivitou bylo započato v roce 2010. Projekt se postupně vyvíjí jak co do rozsahu, způsobu 
ošetření a výběru ošetřených úseků, tak zdrojů financování. Od roku 2018 vznikly ošetřované 
úseky jako kombinace návrhu Policie ČR a uživatelů honiteb. Vyhodnocením účinnosti 
pachových ohradníků z roku 2021 bylo zjištěno, že realizací tohoto opatření došlo na ošetřených 
úsecích ke snížení střetů vozidel se zvěří cca o 50 %. Z jednání se zástupci okresních 
mysliveckých spolků vyplynul zájem realizovat projekt i v letošním roce, a to zhruba ve stejném 
rozsahu jako v roce 2021. V letošním roce bylo ošetřeno celkem cca 125 km silnic Kraje 
Vysočina, nejvíce jich bylo v okrese Třebíč, nejméně v okrese Jihlava. Uživatelé honiteb zajistiti 
umístění či doplnění chybějících pachových ohradníků ve vybraných úsecích silnic a správnou 
aplikaci přípravků. V rámci tohoto projektu je hrazena část nákladů, a to na pořízení nosiče 
pachového koncentrátu, jeho čističe, samotného pachového koncentrátu a aplikačních pistolí. 
Pro ošetření předmětných úseků silnic jsou používány prostředky od společnosti Hagopur.  
 
Výkup spodních čelistí prasete divokého 
Početní stavy prasete divokého dlouhodobě narůstají a tím se zvyšují i škody způsobené touto 
zvěří. Lze předpokládat, že v souvislosti s probíhající kůrovcovou kalamitou a zlepšením 
krytových podmínek pro tuto zvěř bude docházet k dalšímu nárůstu. Nadále je žádoucí se 
soustředit na odlov nejmenších selat a na bachyně – lončačky. Toto opatření jednak směřuje ke 
snížení škod na zemědělských pozemcích a na nich rostoucích plodinách, jednak ke snížení 
veterinárního nebezpečí -  přenosu nákazy afrického moru prasat na hospodářské chovy prasat. 
O spodní čelisti, které by měly být shromážděny, nadále projevuje zájem Fakulta lesnická  
a dřevařská České zemědělské univerzity v Praze. O tento studijní materiál se zajímá i Lesnická 
a dřevařská fakulta Mendelovy univerzity v Brně.  
 
Na základě dotazu Jiřího Pykala, uvedl Jiří Bartoš, že opatřením státní veterinární správy došlo 
k možnosti zvýšení lovu u prasete divokého. Souběžně s tímto byla Ministerstvem zemědělství 
vydána metodika s doporučeními, jak má státní správa myslivosti postupovat. Na území Kraje 
Vysočina je tímto způsobem dlouhodobě postupováno. Byly projednávány legislativní změny, 
které měly vést ke snížení stavu zejména spárkaté zvěře. K praktickým posunům v této věci 
však nedošlo. Pracuje se na další novele zákona o myslivosti. 
 
Usnesení 008/04/2022/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o činnosti Kraje Vysočina v oblasti lesního hospodářství a myslivosti a 
doporučuje 
radě kraje podporovat opatření na úseku myslivosti a zachování podmínek pro administraci 
rozsáhlé agendy v oblasti lesního hospodářství a myslivosti. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Plán činnosti komise na rok 2023 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
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Jitka Merunková podrobně okomentovala připravený návrh plánu činnosti komise na rok 2023, 
který je připraven v podobné struktuře jako v minulém roce. Dle aktuální potřeby je možné plán 
činnosti v průběhu roku doplnit. 
 
K návrhu plánu činnosti nebyla vznesena žádná připomínka ani návrh na doplnění. V připravené 
podobě bude plán činnosti komise na rok 2023 předložen radě kraje ke sválení. 
 
Usnesení 009/04/2022/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
doporučuje  
radě kraje schválit Plán činnosti Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina na rok 2023 dle 
materiálu Kz-04-2022-03. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
4. Diskuse a různé 
Program ZEMĚDĚLSKÉ AKCE 2023 
Jitka Merunková uvedla, že odbor životního prostředí a zemědělství připravil k vyhlášení 
Program ZEMĚDĚLSKÉ AKCE 2023 v objemu 1 mil. Kč. Podpora je určena pro právnické 
osoby, které jsou založeny k nepodnikatelským účelům. Účelem je zvyšování odborné úrovně 
subjektů v sektoru zemědělství, zabývajících se činnostmi spojenými s prvovýrobou, 
zpracováním zemědělských produktů a uváděním zemědělských produktů na trh či subjektů 
v pěstitelské a chovatelské zájmové činnosti, a to z důvodu zajištění jejich vyšší 
konkurenceschopnosti, a také skutečnosti, že agrární sektor je třeba přiblížit široké veřejnosti. 
Cílem je seznámit širokou veřejnost s kvalitními zemědělskými produkty, zvýšit zájem o tuto 
oblast, představit chovatelské a pěstitelské úspěchy a tím vzbudit zájem o kvalitní potraviny a 
krátké dodavatelské řetězce. Program má prakticky stejné zaměření jako program v letošním 
roce. Jedná se o nesoutěžní program, kdy výběr projektů bude proveden na základě času 
podání. 
Členové komise obdrželi přílohu materiálu obsahující návrh výzvy programu Zemědělské akce 
2023. 
 
Členové komise byli vyzváni k předkládání případných podnětů a námětů na úpravu dotačního 
programu do konce letošního roku.  
 
Usnesení 010/04/2022/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
doporučuje 
radě kraje, aby doporučila zastupitelstvu kraje vyhlásit Program „Zemědělské akce 2023“ dle 
materiálu Kz-04-2022-04, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
Na příští jednání komise bude zařazen bod „Stav a vývoj lesa dle národní inventarizace lesů“ 

(Kučera Miloš). 
 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na středu 15. března 2023, od 15.00 hodin.  
 
 
5. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
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Ing. Jiří Pykal 
předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
 
Bc. Ing. Jitka Merunková 
tajemnice Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 5. 12. 2022. 


